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PROTOKÓŁ Nr 2/2024 

Komisji Rewizyjnej 

z wspólnego posiedzenia z Komisją Oświaty, Kultury i Sportu 

w dniu 24 września 2024 r. 

W dniu 24 września 2024 r. o godz. 11.30 w sali 010 Starostwa Powiatowego w Czarnkowie 
rozpoczęło się wspólne posiedzenie Komisji Rewizyjnej z Komisją Oświaty, Kultury i Sportu. 

Posiedzenie otworzyła Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury i Sportu, stwierdzając na podstawie 
list obecności prawomocność obrad.  

Lista obecności Komisji Rewizyjnej stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 

Przewodnicząca Komisji Oświaty przedstawiła proponowany porządek posiedzenia: 

1. Przyjęcie protokołów z ostatnich posiedzeń Komisji. 
2. Wyniki rekrutacji do szkół prowadzonych przez powiat oraz organizacja i przygotowanie szkół 

i placówek do roku szkolnego 2024/2025 z uwzględnieniem pomocy psychologiczno-
pedagogicznej 

3. Omówienie i opiniowanie materiałów będących przedmiotem obrad najbliższej sesji. 
4. Wybór zastępcy przewodniczącego Komisji Oświaty, Kultury i Sportu. 
5. Sprawy różne. 
6. Komisja Rewizyjna: Organizacja i funkcjonowanie powiatu – statut powiatu, organizacja 

Starostwa Powiatowego, kompetencje Rady Powiatu, kompetencje Komisji Rewizyjnej. 

Członkowie Komisji nie wnieśli uwag do zaproponowanego porządku posiedzenia. 

Ad. 1. 

Przyjęcie protokołów z ostatnich posiedzeń Komisji. 

Komisja Oświaty, Kultury i Sportu przystąpiła do przyjęcia protokołu z ostatniego posiedzenia Komisji 
tj. z dnia 04.06.2024 r. Projekt protokołu został członkom Komisji przesłany drogą mailową. Ponieważ 
nie zgłoszono żadnych uwag w obecności 6 członków Komisji protokół Nr 1/2024 został jednogłośnie 
przyjęty. 

Komisja Rewizyjna także przystąpiła do przyjęcia protokołu z ostatniego posiedzenia Komisji tj. z dnia 
04.06.2024 r. Projekt protokołu został członkom Komisji przesłany drogą mailową. Ponieważ nie 
zgłoszono żadnych uwag w obecności 3 członków Komisji protokół Nr 1/2024 został jednogłośnie 
przyjęty. 

Ad. 2. 

Wyniki rekrutacji do szkół prowadzonych przez powiat oraz organizacja i przygotowanie szkół 
i placówek do roku szkolnego 2024/2025 z uwzględnieniem organizacji pomocy psychologiczno-
pedagogicznej. 

Komisja Oświaty, Kultury i Sportu zapoznał się z informacją Przygotowaną przez Wydział Edukacji 
Starostwa Powiatowego. Materiał został członkom obu Komisji przesłany drogą mailową i stanowi 
załącznik nr 2 do niniejszego protokołu. 

Naczelnik Wydziału Edukacji poinformował, że nabór do wszystkich szkół ponadpodstawowych 
funkcjonujących w powiecie czarnkowsko-trzcianeckim, na rok szkolny 2024-2025 był bardzo 
specyficzny bowiem szkoły podstawowe ukończyło zaledwie 314 absolwentów, co w odniesieniu do 
dwóch poprzednich lat szkolnych, kiedy to szkoły te opuściło. 1398 absolwentów w 2023r i 1394 
absolwentów w roku 2022, powoduje spadek absolwentów szkół podstawowych aż o 77,5% tj. 
o 1084 osoby.  
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Tak drastyczny spadek liczby absolwentów wynikał z reformy edukacji w wyniku której nastąpiła 
komasacja trzech roczników w dwa lata w konsekwencji wprowadzenia (potem cofniętego) 
obowiązku nauki dla sześciolatków. W efekcie we wrześniu 2014 roku do szkół trafił cały rocznik 2007 
i pół starszego (urodzeni od stycznia do czerwca) z rocznika 2008. A rok później pół rocznika 
młodszego (urodzeni od lipca do grudnia) 2008 i cały rocznik 2009. W roku 2016 do szkół 
podstawowych trafiła tylko dzieci z rocznika 2009, które nie poszły wcześniej do szkoły jako 6-latki. 
Dzieci te dziś trafiły do szkół średnich. 

Na dzień 1 września 2024r. nabór do wszystkich szkół ponadpodstawowych w powiecie zamknął się 
liczbą 424 uczniów . W porównaniu do roku poprzedniego, kiedy to do klas pierwszych przyjęliśmy 
1583 absolwentów , nastąpił spadek o 1159 uczniów, tj. o 73,2%. W tej liczbie są zarówno tegoroczni 
absolwenci szkół podstawowych oraz uczniowie którzy nie uzyskali promocji do klasy wyższej lub 
przenieśli się z innych szkół. 

Biorąc pod uwagę tylko tegorocznych absolwentów szkół podstawowych z powiatu to do szkół 
ponadpodstawowych w powiecie przyjęto 262 tegorocznych absolwentów. Jeżeli weźmiemy pod 
uwagę fakt, iż szkoły podstawowe w powiecie ukończyło 314 absolwentów to w szkołach w powiecie 
pozostało ich 83,4%. Edukację poza powiatem pobiera 52 absolwentów szkół podstawowych.  

Biorąc pod uwagę nabór do szkół ponadpodstawowych (424 osoby)  w odniesieniu do absolwentów 
kończących szkoły podstawowe w powiecie (314 osób) to nabór jest dodatni! Przyjęliśmy do klas 
pierwszych więcej uczniów niż ukończyło szkoły podstawowe w powiecie o 110 osób.  

Biorąc pod uwagę uczniów, którzy wyemigrowali za edukacją poza powiat (52 osoby) a tych którzy 
z poza powiatu przyjechali się edukować u nas (110 osób) to migracyjny bilans mamy także dodatni 
(+58 osób).  

Nabór do poszczególnych typów szkół przedstawiał się następująco: 

Do liceów ogólnokształcących w powiecie przyjęto 100 absolwentów szkół podstawowych w tym: 

- Liceum Ogólnokształcące w Czarnkowie – 22 osoby, 
- Liceum Ogólnokształcące w Młodzieżowym Ośrodku Socjoterapii w Białej – 22 osób, 

oraz w innych szkołach powiatu: 

- Liceum Ogólnokształcące w Edukacji Lubasz – 41 osoby 
- Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół Ogólnokształcących w Krzyżu Wlkp. – 15 osób. 

Do techników w powiecie przyjęto 134 absolwentów szkół podstawowych w tym: 

- Technikum w Zespole Szkół w Czarnkowie – 33 osoby, 
- Technikum w Zespole Szkół Technicznych w Trzciance – 53 osób, 

oraz w innych szkołach w powiecie: 

- Technikum w Zespole Szkół Leśnych w Goraju – 29 osób, 
- Technikum w Edukacji Lubasz – 19 osób. 

Do branżowych szkół I stopnia przyjęto 188 absolwentów szkół podstawowych, w tym:  

- Branżowa Szkoła I Stopnia w Zespole Szkół w Czarnkowie –78 osób, 
- Branżowa Szkoła I Stopnia w Zespole Szkół w Trzciance – 51 osób, 
- Branżowa Szkoła I Stopnia w Zespole Szkół w Krzyżu Wlkp. – 19 osób. 
- Branżowa Szkoła I Stopnia w Młodzieżowym Ośrodku Socjoterapii w Białej – 16 osób, 
- Branżowa Szkoła I Stopnia w Edukacji Lubasz – 9 osób, 
- Branżowa Szkoła I Stopnia w Prywatnym Zespole Szkół w Czarnkowie - 15 osób. 

W zakresie organizacji i przygotowania szkół do roku szkolnego 2024/2025 Naczelnik poinformował, 
że we wszystkich szkołach dla młodzieży w powiecie naukę pobiera 4085 uczniów szkół 
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młodzieżowych, jest to mniej o 741 uczniów mniej niż w roku szkolnym 2023/2024, kiedy to 
edukowano w powiecie 4826 uczniów. Spadek liczby uczniów wyniósł zatem 15,35%. 

W poszczególnych typach szkół kształci się obecnie: 

a) w liceach ogólnokształcącym kształci się 1306 uczniów ,w roku poprzednim 1642, spadek o 336 
osób;  

b) w technikum kształci się 1 933 uczniów ,w roku poprzednim 2258, spadek o 325 osób; 

c) w branżowej szkoły I stopnia kształci się 846 uczniów ,w roku poprzednim 926, spadek o 80 osób; 

Odrębną kwestię stanowią szkoły specjalne, w naszym przypadku jest to szkoły funkcjonujące 
w ramach Zespół Szkół Specjalnych w Gębicach i Młodzieżowym Ośrodku Socjoterapii w Białej. 
W tych szkołach specjalnych kształci się obecnie 178 uczniów ,w roku poprzednim było to 217 osób, 
spadek wyniósł 39 uczniów. 

We wszystkich szkołach prowadzonych przez powiat, zarówno powszechnie dostępnych jak 
i specjalnych, dla młodzieży i dorosłych w roku szkolnym 2024/2025 kształci się 3046 uczniów 
i słuchaczy w 135 oddziałach. W roku szkolnym 2023/2024 kształciło się 3449 uczniów i słuchaczy 
w 150 oddziałach. Zatem, w okresie porównawczym jest to spadek o 403 uczniów i 15 oddziałów. 
Procentowo, mamy mniej o 11,7% uczniów i o 10% oddziałów  niż w roku minionym.  

Największy spadek liczby uczniów w szkołach widoczny jest w szkołach dla dorosłych, ale tu jeszcze 
trwa nabór a zatem zapewne słuchaczy jeszcze przybędzie. W szkołach młodzieżowych największy 
spadek jest w liceach ogólnokształcących 17,7%, najmniejszy w szkołach specjalnych 5,3%. 

W szkołach młodzieżowych, ogólnodostępnych (bez specjalnych) kształci się obecnie 2 732 uczniów 
w 110 oddziałach. Jest to mniej niż w roku poprzednim o 414 uczniów i 14 oddziałów. W poprzednim 
roku kształciliśmy 3146 uczniów w 124 oddziałach.  

Procentowy spadek liczby uczniów wyniósł 13,2% a liczby oddziałów – 11,3%.  

Organizacja w poszczególnych typach szkół kształtuje się następująco: 

a) w liceach ogólnokształcących kształci się obecnie 731 uczniów w 28 oddziałach, w minionym roku 
szkolnym było to 888 uczniów w 34 oddziałach. Nastąpił zatem spadek w odniesieniu do roku 
poprzedniego o 157 uczniów i 6 oddziałów. Procentowy spadek uczniów wyniósł 17,7% 
a oddziałów 17,6%. Średnia liczba uczniów na oddział wynosi 26,1.  

b) w technikach kształci się obecnie 1295 uczniów w 53 oddziałach. W odniesieniu do roku 
poprzedniego, kiedy to kształciliśmy 1475 uczniów w 60 oddziałach, nastąpił spadek liczby 
uczniów o 180 i oddziałów o 7 oddziałów. Procentowy spadek uczniów wyniósł 12,2% 
a oddziałów 11,7%. Średnia liczba uczniów na oddział wynosi 24,3. 

c) W Branżowych Szkołach I Stopnia kształci się obecnie 706 uczniów w 29 oddziałach. 
W odniesieniu do roku poprzedniego nastąpił spadek liczby uczniów o 77 i 1 oddział, bowiem 
w roku poprzednim kształciliśmy 783 uczniów w tej samej liczbie oddziałów. Średnia liczba 
uczniów na oddział wynosi 24,3. 

Największy procentowy spadek liczby uczniów nastąpił w Technikum w Zespole Szkół w Trzciance 
(23,8%), gdzie nie uruchomiliśmy pierwszej klasy oraz w Liceum Ogólnokształcącym w Trzciance 
(20,1%), gdzie również nie uruchomiliśmy klasy pierwszej. W obydwu tych szkołach analogicznie – 
nastąpił spadek liczby oddziałów, który wyniósł 20%. 

W szkolnictwie specjalnym w szkołach będących tylko szkołami specjalnymi kształcimy 178 uczniów 
w 20 oddziałach. Nastąpiło tu zmniejszenie o 10 uczniów przy tej samej liczbie oddziałów 
w porównaniu do roku poprzedniego (188 uczniów w 21 oddziałach). Liczebności uczniów i oddziałów 
w poszczególnych typach szkół wynikają ze stopnia niepełnosprawności uczniów, który wymusza 
właściwą ich organizację. 
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Kształtuje się on następująco: 

a) Zespół Szkół Specjalnych w Gębicach 82 uczniów w 14 oddziałach (rok poprzedni 92 uczniów w 15 
oddziałach),  

b) Młodzieżowy Ośrodek Socjoterapii w Białej – jest 96 wychowanek w 6 oddziałach, dokładnie tyle 
samo co w roku poprzednim. 

Kształcenie dla dorosłych obecnie prowadzone jest w dwóch liceach ogólnokształcących 
funkcjonujących w Zespołach Szkół w Czarnkowie i Krzyżu Wlkp. oraz w szkole policealnej Zespole 
Szkół w Czarnkowie. Naczelnik poinformował, iż racji tego, że nabór do tych szkół ciągle jest otwarty 
dlatego trudno jest prowadzić jakiekolwiek porównania rok do roku. 

W szkołach prowadzonych przez inne podmioty kształci się w roku obecnym 1276 uczniów 
(co stanowi 31,2% ogółu uczniów szkół ponadpodstawowych w powiecie). W szkołach nastąpił 
spadek liczby uczniów. Aktualnie jest mniej uczniów niż w roku minionym o 203 osoby. 

Liczba obecnie kształconych uczniów w poszczególnych szkołach wynosi:  

a) w Edukacji Lubasz jest 606 uczniów,  w minionym roku było 704 (spadek - 98), 
b) w Prywatnym Zespole Szkół w Czarnkowie jest138 uczniów,  w minionym roku było 175  (-35), 
c)  w Zespole Szkół  Leśnych w Goraju jest 219 uczniów,  w minionym roku było  229  (-10), 
d) w Zespole Szkół  w Wieleniu jest 205 uczniów,  w minionym roku było 267  (-62), 
e) w Zespole Szkół  Ogólnokształcących w Krzyżu Wlkp.  jest 108 uczniów,  w minionym roku było – 

104  (+4). 

Następnie Naczelnik odniósł się do kwestii kadry pedagogicznej. Z pozyskanych informacji z Systemu 
Informacji Oświatowej wynika, iż w szkołach prowadzonych przez powiat jest zatrudnionych na dzień 
1 września 347  nauczycieli  zatrudnionych na 313,29  etatach. Wśród tych osób 333 to nauczyciele 
posiadający co najmniej tytuł zawodowy magistra z przygotowaniem pedagogicznym, 11 osób to 
nauczyciele posiadający co najmniej tytuł zawodowy licencjata (inżyniera) z przygotowaniem 
pedagogicznym a tylko 3 osoby nie posiadają wykształcenia wyższego. 

Biorąc pod uwagę stopień awansu zawodowego nauczycieli, największą grupę stanowią nauczyciele 
dyplomowani, gdzie mamy zatrudnione 234 osoby na 211,21 etatach. Osoby te stanowią 67,44% 
ogółu zatrudnionych nauczycieli i  67,74% wszystkich etatów. Zatrudniamy w naszych jednostkach 
jako nauczycieli mianowanych - 63 osoby (18,2%) na 56,52 etatach (18%) oraz nauczycieli 
początkujących w liczbie 45 osób (12,98%) na 41,14 etatach (13,1%). Dodatkowo jest zatrudnionych 
jest 5 osób (1,44%) na 4,42 etatach (1,44%).  

W roku szkolnym 2024/2025 na dzień 4 września 2025r. – 5 nauczycieli skorzystało z prawa do urlopu 
dla poratowania zdrowia. Przewidywany ich koszt wynosi 482 193,60 zł. W minionym roku, w tym 
samym czasie dyrektorzy szkół udzielili 7 urlopów na kwotę 502 814 zł, w roku jeszcze poprzednim 
11 urlopów na kwotę 630 119,33 zł.  

Ostatnią kwestią do której odniósł się Naczelnik była organizacja pomocy psychologiczno-
pedagogicznej w szkołach i placówkach. Zgodnie z obowiązującymi przepisami organy prowadzące od 
1 września 2022r. są zobligowane do zatrudnia nauczycieli specjalistów w wymiarach etatów 
określonych przepisami prawa. Każdej szkole przysługuje określona liczba etatów specjalistów 
wynikająca z liczby kształconych uczniów w szkołach młodzieżowych. Zgodnie z obowiązującym 
prawem każda szkoła jest zobligowana do zatrudnienia odpowiedniej liczby nauczycieli specjalistów, 
tj. psychologa, pedagoga, pedagoga specjalnego, terapeuty pedagogicznego czy logopedy. 

Największy problem stanowią psycholodzy. Szkoły „na siłę” próbują zatrudnić osoby spełniające 
kryteria formalne dające możliwość wykonywania zawodu psychologa, jednakże są to osoby 
zatrudnienie w kilku szkołach, nie zainteresowane zbyt dużym zaangażowaniem w zadania szkoły. 
Obecnie, każda szkoła próbuje ze swojej kadry pedagogicznej przygotować osobę, która zechce 
podjąć się studiów magisterskich na kierunku psychologia. 
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Dyrektorzy szkół podjęli działania zapobiegawcze, w tym zakresie wysyłając na studia magisterskie 
nauczycieli ze swoich szkół. Jednakże pierwsi z nich uzyskają kwalifikacje w tym zakresie dopiero 
w przyszłym roku szkolnym. Myślę, że w ciągu 2-3 lat szkoły ten problem będą miały rozwiązany. Na 
dziś posiłkują się zatrudnianiem  psychologów, którzy są zatrudnieni w kilku placówkach, co nie jest 
dobrym rozwiązaniem w dłuższej perspektywie. 

Kolejny obszar mający zapewnić pomoc i bezpieczeństwo dla uczniów w szkołach to wdrożenie 
tzw. „Ustawy Kamilka”. Wszystkie szkoły w miesiącu lutym przygotowały w tym zakresie stosowne 
procedury, które zostały wdrożone w szkołach do 15 sierpnia br. obecnie trwają kolejne szkolenia dla 
nauczycieli pracowników szkół oraz spotkania informacyjne dla uczniów i ich rodziców. 

Zdaniem Naczelnika szkoły są dobrze przygotowane do realizacji pomocy psychologiczno-
pedagogicznej. Wyraził także nadzieję, że są w stanie rozwiązać praktycznie wszystkie zdiagnozowane 
czy wykryte problemy uczniów.  

Należy jednak mieć świadomość, iż przygotowanie nauczycieli, wdrożenie procedur czy podjęcie 
innych działań w 100% nie wyeliminuje ryzyko zaistnienia sytuacji nieprzewidzianych, w których 
pojawi się zagrożenie bezpieczeństwa ucznia czy nie zostanie mu udzielona pomoc psychologiczno-
pedagogiczna jakiej by oczekiwał. Dyrektorzy szkół, nauczyciele oraz pracownicy szkół zawsze, 
w miarę swoich możliwości robią wszystko, aby zapewnić bezpieczeństwo uczniom oraz wsparcie 
psychologa – pedagogiczne. 

Drugim elementem związanym z organizacją pomocy psychologiczno-pedagogicznej są poradnie 
psychologiczno-pedagogiczne. W naszym powiecie funkcjonują trzy poradnie psychologiczno-
pedagogiczne z lokalizowane w 3 miastach w Czarnkowie, w Trzciance oraz w Krzyżu Wlkp.  
W jednostkach tych zatrudniamy  18 nauczycieli specjalistów na 15,75 etatach. Największe obłożenie 
etatowe jest w trzcianeckiej poradni, gdzie zatrudniamy 6 nauczycieli na 6 etatach, najmniejsze jest 
w poradni krzyskiej, gdzie 6 osób zatrudnionych jest na 4,8 etatu, w tym jeszcze jest jeden etat 
nauczyciela związkowca, który z racji pełnienia funkcji związkowej w strukturach ogólnopolskich jest 
całkowicie zwolniony z obowiązku świadczenia pracy. Zatem efektywne zatrudnieni w tej jednostce 
wynosi 3,8 etatu. 

Po wysłuchaniu powyższej informacji przystąpiono do dyskusji. Rozmawiano m. in. o wpływie 
spadków liczby uczniów na zatrudnianie nauczycieli, jak również o dalszej demografii w kontekście 
organizacji funkcjonowania szkół prowadzonych przez powiat. Poruszono kwestię  dużego 
zainteresowania kształceniem w Edukacji Lubasz w kontekście konkurencyjności i oferty tej placówki 
w porównaniu do szkół prowadzonych przez powiat. Dyskutowano o konieczności analizy co do 
profesji, w których kształcimy pod kątem faktycznego zainteresowania uczniów oraz 
zapotrzebowania rynku pracy. 

Po zakończonej dyskusji informacja została przyjęta. 

Ad. 3 

Omówienie i opiniowanie materiałów będących przedmiotem obrad najbliższej sesji. 

Proponowany porządek obrad wraz z materiałami został radnym wysłany drogą e-mailową w dniu 
16.09.2024 r. Członkowie Komisji Oświaty, Kultury i Sportu oraz Komisji Rewizyjnej nie wnieśli uwag 
do materiałów będących przedmiotem obrad najbliższej sesji. 

Ad. 4 

Wybór zastępcy przewodniczącego Komisji Oświaty Kultury i Sportu. 

Przewodnicząca Komisji Oświaty Kultury i Sportu zaproponowała na swego zastępcę kandydaturę 
Pana Szymona Szweda. Innych kandydatur nie zgłoszono, wobec czego przystąpiono do głosowania 
za wyborem Pana Szymona Szweda na zastępcę przewodniczącego Komisji Oświaty, Kultury i Sportu 
– w obecności 7 członków Komisji: 
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7 głosów „za” 

0 głosów „przeciw” 

0 głosów wstrzymujących się. 

W związku z powyższym zastępca przewodniczącego Komisji Oświaty, Kultury i Sportu został 
wybrany. 

Ad. 5 

Sprawy różne. 

Spraw różnych nie poruszano. 

Ad. 6 

Komisja Rewizyjna: Organizacja i funkcjonowanie powiatu – statut powiatu, organizacja Starostwa 
Powiatowego, Kompetencje Rady Powiatu, kompetencje Komisji Rewizyjnej. 

Prezentację w powyższymi zakresie przygotował Sekretarz Powiatu. Z uwagi na kończący się czas na 
dzisiejszym posiedzeniu, zostanie ona przesłana członkom Komisji Rewizyjnej.   

Na tym wspólne posiedzenie Komisji Rewizyjnej z Komisją Oświaty, Kultury i Sportu oraz protokół 
w dniu 24 września 2024 r. zakończono.  

Przewodnicząca 
Komisji Rewizyjnej 

/-/ Katarzyna Waśko 
Protokolant: 

Natalia Rozalewicz 


